

УВАЖАЕМЫЕ ЧИТАТЕЛИ!

Третий выпуск журнала «Вестник Алтайского государственного педагогического университета» серии «Музееведение и сохранение историко-культурного наследия» посвящён 300-летию истории музейного дела в России.

За три столетия музеи прошли сложный путь от «хранилища куриозов» до современного социокультурного института. Значительно увеличилась их численность, стали более разнообразными формы и методы работы с посетителями.

В настоящее время только в Алтайском крае успешно работают 72 музея, из них 5 государственных, 53 муниципальных и 14 музейных отделов в составе культурно-досуговых центров. Старейшему музею Сибири – Алтайскому государственному краеведческому музею – исполнилось 190 лет.

Администрация Алтайского края постоянно уделяет внимание развитию музейной сети. Только за последнее пятилетие реконструированы мемориальные музеи, посвященные выдающимся землякам края: В.М. Шукшину, Г.С. Титову, открыты музеи Е.Ф. Савиновой (2011 г.), М.С. Евдокимова (2012 г.), Р.И. Рождественского (2012 г.). В ноябре 2013 г. в здании школы, где в начале XX в. учился будущий легендарный изобретатель-оружейник М.Т. Калашников, состоялось открытие мемориального музея его имени.

В настоящее время в крае практически полностью восстановлена сеть школьных музеев, в которых представлены разнообразные коллекции, собранные учащимися. Именно школьный музей является базой для развития краеведческой исследовательской работы с детьми и подростками, воспитания бережного отношения к памятникам истории и культуры, гордости за свою малую Родину.

Культурное наследие, представленное в музеях, становится всё более значимым объектом для изучения в высших учебных заведениях и общеобразовательных школах.

В «Вестнике Алтайского государственного педагогического университета» статьи не только ученых нашего университета, но и других вузов

страны, научных учреждений, музеев: Института истории СО РАН, Института археологии и этнографии СО РАН, Сибирского института физиологии и биохимии растений СО РАН, Института геологии Коми научного центра Уральского отделения РАН, Омского филиала Института археологии и этнографии СО РАН, Центра восточных рукописей и ксилографов Института монголоведения, буддологии и тибетологии СО РАН, Музея истории Института океанологии им. П.П. Ширшова РАН, Музея Бурятского научного центра СО РАН, Иркутского областного историко-мемориального музея декабристов, МБУ «Экомузеев заповедника «Тюльберский городок», Музейного комплекса Томского политехнического университета, Российского государственного гуманитарного университета и др.

Столь богатая палитра научных школ и исследователей, представленная в журнале, – свидетельство актуальности научного направления, которое давно и успешно развивается в Алтайском государственном педагогическом университете. Мы рады, что наше издание стало собирателем педагогического опыта учителей-краеведов. Учителя-краеведы школ Алтайского края, Новосибирска, Омска, Кемерово стали нашими постоянными авторами.

В опубликованных работах отражены результаты научных исследований и показан многолетний опыт по выявлению, изучению, сохранению и воспроизводству объектов историко-культурного наследия Сибири. Забота о наследии позволяет сохранить уникальную историю и культуру своего края, увидеть его мощь и красоту, ощутить богатство и целебную силу природы.

Уважаемые читатели, мы всегда рады встрече с вами и надеемся, что очередной номер поможет сохранить уникальные памятники истории и культуры Алтайского края для будущих поколений, откроет новые возможности для развития познавательного туризма.

И.Р. Лазаренко
доктор педагогических наук, профессор,
главный редактор журнала

DEAR READERS!

The third issue of the Herald of Altai State Pedagogical University «Museology and preservation of historical and cultural heritage» is dedicated to the 300th anniversary of the history of museums in Russia.

For three centuries museums have passed the complex path from the «storage of curiosities» to the contemporary socio-cultural institution. They have significantly increased in number, and have acquired more diverse forms and methods of work with visitors.

Currently, only in Altai region there successfully operate 72 museums, including 5 governmental and 53 municipal museums, and 14 museum departments as part of cultural and recreational centers. The oldest museum in Siberia – the Altai State Museum of Local Lore is 190 years old.

Altai Krai Administration pays constant attention to the development of the museum network. During the current five-year period there were reconstructed memorial museums devoted to our outstanding fellow-citizens: V.M. Shukshin, G.S. Titov, there appeared museums devoted to E.F. Savinova (2011), M.S. Evdokimov (2012), P. Rozhdestvensky (2012). In November, 2013, in the school building there was opened the memorial museum of the legendary gunsmith Mikhail Kalashnikov, who studied here at the beginning of the XXth century.

Currently, the region is almost completely restored network of school museums, which present a variety of collections gathered by students. It is a school museum that is the basis for the development of local history research with children and adolescents, education of careful attitude to the historical and cultural monuments, pride for our small Motherland.

Cultural heritage represented in museums, is becoming an increasingly important subject for studying in higher education institutions and secondary schools.

Vestnik of of Altai State Pedagogical University includes articles of our University scientists, as well as the materials of our colleges from other universities, research institutions, museums: the Institute of

History of SB RAS, Institute of Archaeology and Ethnography, Siberian Institute of Plant Physiology and Biochemistry of SB RAS, Komi Institute of Geology, Scientific Center of Ural Branch of the Russian Academy of Sciences, Omsk Branch of the Institute of Archeology and Ethnography of RAS, Center of Oriental manuscripts and block-prints of the Institute of Mongolian, Buddhist and Tibetan Studies, Russian Academy of Sciences, the Shirshov Museum of History of the Institute of Oceanology, the Museum of the Buryat Scientific Center of the Russian Academy of Sciences, the Irkutsk regional historical museum of Decembrists, Ecomuseum Reserve «Tyulbersky town», the museum complex of Tomsk Polytechnic University, Russian State Humanitarian University, and others.

This rich palette of scientific schools and researchers, presented in the «Vestnik» is the evidence of the relevance of scientific field, which has long and successfully been developing in Altai State Pedagogical University. We are happy that our publication has become a collection of teaching experience of professionals. School teachers of history from Altai, Novosibirsk, Omsk, and Kemerovo became our regular authors.

The articles reflect the results of research and display many-year experience in identifying, studying, preservation and reproduction of objects of historical and cultural heritage of Siberia. Concern for heritage makes it possible to preserve the unique history and culture of our region, to see its power, beauty and wealth, and experience the healing power of nature.

Dear readers, we are always happy to meet you and we hope that the next issue will help to preserve the unique historical and cultural monuments of Altai Krai for future generations, will open new opportunities for the development of tourism.

I. R. Lazarenko
*doctor of pedagogical sciences, professor,
Chief Editor of the herald "Vestnik of Altai State
Pedagogical University"*